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سیلاب مردم مازندران و گلستان را گرفتار کرد
مرگ 4 نفر بر اثر سیل و صاعقه 

در گلستان

3 عض��و ی��ک خان��واده در گلس��تان ب��ه 
دلیل س��قوط در رودخان��ه  و یک زن به دلیل 
برخورد صاعقه جان ش��ان را از دس��ت دادند. 
ناصر چرخساز، رئیس س��ازمان امداد و نجات 
هلال احمر با اش��اره به وقوع سیل در 3 استان 
گیلان، مازندران و گلستان گفت: این سیل در 
7 شهرس��تان کلاله، آق قلا، بهشهر، شاهرود، 
بندرگز، کردکوی و گرگان خسارتی را برجای 
گذاش��ت. وی خاطرنش��ان کرد: 3 عضو یک 
خان��واده  در روس��تای آق لر در کلاله  به دلیل 
سقوط در رودخانه جانشان را از دست دادند.  به 
گفته چرخساز، یک زن نیز در روستای قزلجه 
شهرس��تان آزادشهر بر اثر اصابت صاعقه جان 

خود را از دست داد.
 قطع برق در مازندران ■

همچنین مدیرکل دفت��ر مدیریت بحران 
اس��تانداری مازن��دران از خس��ارات ب��اران به 
ش��هرهای محمودآباد، آمل، بابل، قائمش��هر، 
س��وادکوه شمالی و س��اری خبر داد. احمدی، 
مدی��رکل دفتر مدیری��ت بحران اس��تانداری 
مازن��دران با اش��اره به خس��ارت های وارده به 
زیر س��اخت ها در مازندران بیان داشت: برخی 
ش��هرهای مازن��دران از جمل��ه مناطق��ی در 
شهرستان نوشهر، دچار قطعی برق شدند. وی 
خاطرنشان کرد: علاوه بر بارش باران، تندبادی 
با سرعت 90 تا 110 کیلومتر این شهرها را در 
نوردید و باعث شکس��ته شدن شیشه ها، قطع 

برق و تخریب نمای ساختمان ها شد. 

واژگونی اتوبوس 
با 3 کشته و 42 زخمی 

معاون عملیات س��ازمان ام��داد و نجات از 
کشته شدن 3 نفر و مصدومیت 42 مسافر بر اثر 
واژگونی اتوبوس خبر داد. شاهین فتحی، معاون 
عملیات سازمان امداد و نجات از واژگونی یک 
دستگاه اتوبوس خبر داد و به باشگاه خبرنگاران 
گفت: بام��داد روز جمعه بر اثر ب��ارش باران و 
لغزندگی جاده، یک دس��تگاه اتوب��وس با 45 
سرنشین در جاده شهررضا به اصفهان واژگون 
شد. معاون عملیات سازمان امداد و نجات افزود: 
در ای��ن حادثه 3 نف��ر در دم جان باخته و 42 
سرنش��ین دیگر مجروح شدند. به گفته وی، از 
مجروحان حادثه11 نفر به مراکز درمانی منتقل 

و بقیه به صورت سرپایی مداوا شدند.

بازداشت 10 کارمند گمرک 
پرویزخان

10 نف��ر از کارکن��ان گم��رک پرویزخان 
کرمانش��اه به دلیل ارتکاب تخلفات گس��ترده 
توس��ط نیروهای اطلاعاتی بازداش��ت و روانه 
زندان ش��دند. به گزارش تس��نیم، تاکنون 10 
نفر از کارکنان گمرک پرویزخان کرمانش��اه به 
دلیل تخلفات گسترده گمرکی دستگیر شده اند 
و طبق اطلاعات به دست آمده با توجه به حجم 
بالای تخلفات روی داده، تعداد دستگیرشدگان 
افزایش می یاب��د. به گفته برخ��ی منابع، این 
افراد در س��ال هایی که به تخلفات گوناگون در 
گمرک پرویزخان مشغول بوده اند بیش از 15 
ه��زار میلیارد تومان از حقوق دولتی را تضییع 
کرده اند.  یکی از اتهامات این افراد تس��هیل در 
قاچاق بیش از 800 تن الکل س��فید به داخل 

کشور بوده است. 

اعلام آمادگی شهرداری برای 
شفاف سازی پرونده املاک

ش��هرداری تهران از اعلام آمادگی سازمان 
مردم نهاد دیده بان شفافیت و عدالت درباره ورود 
به موضوع پرونده املاک در تعاونی مسکن برای 
واگذاری به کارکنان شهرداری تهران استقبال 
ک��رد.  به گزارش »وطن امروز« در بخش هایی 
از نامه شهرداری تهران خطاب به احمد توکلی، 
رئیس هیأت مدیره سازمان مردم نهاد دیده بان 
شفافیت و عدالت آمده است: به دنبال مطلب 
منتش��ر ش��ده مبنی بر اعلام آمادگی آن نهاد 
مردمی درباره ورود به موضوع پرونده املاک در 
تعاونی مسکن، ضمن قدردانی از حسن توجه 
شما، به عرض می رساند شهرداری تهران بدون 
خط قرمز، آماده رسیدگی همه جانبه به موضوع 
از س��وی قوه قضائیه، به عنوان یک نهاد قانونی 
و رس��می اس��ت و ورود جنابعالی و مجموعه 
همراه تان را به عنوان نماینده افکار عمومی به 
پرونده حاضر خیر مقدم گفته و آمادگی خود را 
برای همکاری و انجام مساعی لازم با مجموعه 
س��ازمان دیده ب��ان ش��فافیت و عدالت جهت 

بررسی همه جانبه موضوع اعلام می دارد.

سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس انتقاد کرد
حقوق شهدای منا 

قربانی نگاه سیاسی دولت

نگاه سیاسی س��ازمان حج در دولت یازدهم 
مانع استیفای حقوق حاجیان و شهدای فاجعه 
منا شد. حجت الاسلام احد آزادیخواه، سخنگوی 
کمیس��یون فرهنگی مجلس درب��اره اقدامات و 
عملکرد س��ازمان حج و زیارت در دولت یازدهم 
گف��ت: حادثه من��ا در عمق فاجع��ه بی نظیر و 
نیازمن��د مدیری��ت هوش��مندانه در این دولت 
ب��ود اما به نظر می رس��د دولتمردان جدیتی در 
پیگیری آن و احقاق حقوق مظلومان نداشتند. 
وی به فارس بیان داشت: متأسفانه سازمان حج 
و زیارت نتوانسته در فاجعه منا به امورات محوله 
و وظایفش عمل کند و توفیقی در آن به دست 
آورد. سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس  با 
بیان اینکه سازمان حج و زیارت باید وظایف خود 
را به دور از نگاه سیاسی موجود در وزارت خارجه 
پیگیری و به صورت وی��ژه به موضوع حج ورود 
پیدا می کرد، بیان داش��ت: س��ازمان حج باید با 
قاطعیت و جدیت خاص اقتدار جمهوری اسلامی 
ایران را درباره حج و فاجعه منا پیگیری و حفظ 
می کرد که در بسیاری از امور اینطور رفتار نکرد.

استیضاح فانی همچنان در دستور کار
وزی��ر  اس��تیضاح کنندگان  از  جمع��ی 
آموزش وپرورش نسبت به استیضاح فانی اصرار 
دارند و وی برای پاس��خ دهی به نمایندگان در 
مجل��س حاضر خواهد ش��د. حجت الاس��لام 
س��یدمحمدباقر عب��ادی، عض��و کمیس��یون 
آموزش و تحقیقات مجلس با اش��اره به طرح 
موضوع اس��تیضاح فانی، وزیر آموزش وپرورش 
در خانه ملت، اظهار داش��ت: همچنان جمعی 
از اس��تیضاح کنندگان وزی��ر آموزش وپرورش 
نسبت به استیضاح فانی اصرار دارند. وی با بیان 
اینکه استیضاح کنندگان وزیر آموزش وپرورش 
15 پرس��ش از وی در جلسه قبلی داشتند، به 
خبرگزاری دانش��جو عنوان کرد: در آن جلسه 
فرصت برای پاسخگویی به همه سوالات فراهم 
نش��د و برخی از آنها به جلسه بعد موکول شد. 
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات یادآور شد: 
وزیر باید برای پاس��خ به سوالات باقیمانده در 
جلسه کمیسیون حضور یابد که به احتمال زیاد 
این جلسه پس از تعطیلات مجلس خواهد بود.

مجلس پیگیر تخلفات صندوق ذخیره 
فرهنگیان

س��خنگوی فراکس��یون مبارزه با مفاس��د 
اقتص��ادی مجل��س با اش��اره به اینک��ه وزیر 
آموزش وپ��رورش در قب��ال صن��دوق ذخیره 
فرهنگی��ان امانت��دار نبوده اس��ت، از پیگیری 
مبالغ ناپدید ش��ده در این صن��دوق خبر داد. 
حسین مقصودی، سخنگوی فراکسیون مبارزه 
با مفاسد اقتصادی مجلس با اشاره به جلسات 
فراکسیون مبارزه با مفاسد اقتصادی که از اول 
تیرماه آغاز به کار کرده است، گفت: در جلسات 
این فراکس��یون به تخلفات صن��دوق ذخیره 
فرهنگیان و بانک ها و ش��رکت های وابسته که 
در اصل متعلق به قش��ر فرهنگیان است، ورود 
کردیم. وی به خانه ملت عنوان کرد: در یکی از 
بانک های وابسته به صندوق ذخیره فرهنگیان، 
چند هزار میلیارد تومان ناپدید شده که درحال 
پیگیری آن هس��تیم. مقصودی اظهار داشت: 
یکی از موارد اس��تیضاح فانی به عنوان رئیس 
هی��أت امنای صندوق ذخی��ره فرهنگیان نیز 
همین مورد است که امانتداری صورت نگرفته 
و دلیل آن نیز اعطای سمت به افراد خاص در 

پست های حساس بوده است.

هیاهوی املاک شهرداری
 برای خنثی سازی فیش های نجومی

»بی اخلاقی ه��ا درب��اره واگ��ذاری املاک، 
اقدام��ی در مقابل فیش ه��ای حقوقی نجومی 
ب��ود«. مرتضی طلای��ی، نایب رئیس ش��ورای 
ش��هر تهران ب��ا بیان این مطلب عن��وان کرد: 
بداخلاقی های سیاسی حوزه اخلاق و ایمان را 
در جامعه هدف قرار داده است. فرقی ندارد که 
این بداخلاقی ها از طرف کدام جریان سیاسی 
باشد، هرچه باشد مخرب است و آبروی نظام را 
زیر سوال می برد. وی با انتقاد از اینکه در آستانه 
انتخابات هیات رئیسه ش��ورای چهارم تهران 
نوعی بداخلاقی سیاس��ی صورت گرفت که با 
آبرو و حیثیت کلی شورا و اعضای آن بازی کرد 
به ش��هر نوشت بیان داشت: وقتی روند افشای 
اس��امی را در بی اخلاقی ه��ای پرونده واگذاری 
ام��لاک می بینیم می فهمیم ک��ه یک جریان 
سیاسی می خواهد با هر توانی به اهداف سیاسی 
خودش دست یابد و عیان است که عنوان نام ها 
و چگونگی خبرس��ازی واگذاری ها اقدامی در 

مقابل فیش های حقوقی نجومی است.

نبض جامعهآژیر
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عل�ی البرزی � حامد نجفی مهر:  »س�یدپرویز 
فتاح« از آن مدیرانی اس�ت ک�ه اقداماتش  از 
ابتدای انتصاب در س�مت ریاست کمیته امداد 
خبرساز شده و هر از گاهی اظهاراتش در صدر 
اخبار رسانه ها قرار گرفته است. اعلام خبرهایی 
مبنی بر فروش س�اختمان اصلی کمیته امداد 
در س�وهانک و فعالیت در ساختمان جدید در 
منطقه آزادی و همچنین انتقاد از س�هم اندک 
فقرا در بودجه 95 کش�ور تنها بخش�ی از نقل 
قول هایی اس�ت که از زبان فتاح در رس�انه ها 
منتشر شده و حواشی گوناگونی داشته است. 
برای آشنایی بیشتر با فعالیت های کمیته امداد 
و همچنین پاس�خ به برخی ابهامات و شایعات 
درباره فعالیت های این نهاد حمایتی گفت وگویی 

مشروح با سیدپرویز فتاح انجام داده ایم.
 وی در ای�ن گفت وگو که بیش از 2 س�اعت به 
طول انجامید، ضمن پاس�خ به برخی ابهامات 
درب�اره فعالیت ه�ای نهاد تح�ت مدیریتش، 
خبرهایی هم از تغییر شیوه جمع آوری صدقات 

و آنلاین ش�دن فعالیت های کمیته ام�داد داد، البته 
ناگفته نماند که رئیس کمیت�ه امداد در این گفت وگو 
ب�ار دیگر به در نظر گرفتن س�هم ناچیز 1/5 درصدی 
برای فقرا در بودجه انتقاد کرد. متن کامل این گفت وگو 

پیش روی شماست.
***

  آقای فتاح! درباره فعالیت های کمیته امداد همواره 
ش�ایعاتی مانند کمک رس�انی به مردم کش�ورهای 
سوریه، لبنان و عراق وجود دارد یا از شیوه هزینه کرد 
وجوه صدق�ات در س�اختار اداری این نهاد حمایتی 
انتقاد می ش�ود. به نظر شما منشأ ش�کل گیری این 

شایعات چیست؟
به نظرم ریش��ه این نوع ش��ایعات بیشتر به نبود 
اطلاع رس��انی مناس��ب و ش��فاف درباره فعالیت های 
داخلی و بین المللی کمیته امداد مربوط می شود. اگر 
فعالیت های م��ان را صادقانه، ش��فاف و بدون هرگونه 
لاپوش��انی با مردم مطرح کنیم، نتیجه ای جز افزایش 
اعتماد عمومی و کاهش نقاط مبهم و غیرشفاف نخواهد 
داش��ت، البته گاه بعضی افراد نیز مغرضانه نسبت به 
شایعه س��ازی و درس��ت کردن یکس��ری حرف های 

عجی��ب و غریب اقدام می کنند 
که به همان دلیل اطلاع رسانی 
غیرموث��ر کمیته ام��داد در این 
س��ال ها بر حجم ابهامات افزوده 
شده است. برخی افراد هم نیت 
خی��ر دارند ام��ا در عین حال با 
ابهام مواجهن��د، البته این اتفاق 
ممکن است درباره هر سازمان یا 
نهادی شکل بگیرد که لازم است 

ب��رای این افراد درباره ابهام��ات به وجود آمده توضیح 
دهیم تا شفاف سازی شود اما برخی شایعات هم وجود 
دارند که از این جنس نیستند و منشأ خارجی دارند. در 
واقع هدف آنها تخطئه و تنزل جایگاه نهادهایی است 
که به امام راحل، نظام و انقلاب وابسته اند. این افراد با 
نهادهای نظام همیشه مشکل داشته اند و این موضوع 
حل شدنی نیست ولی آنچه مهم است رفتار صادقانه، 
ش��فاف و بی پرده با مردم است که می تواند بسیاری از 

این ابهامات و شایعات را برطرف کند.
  برای پایان دادن به شایعات و جلوگیری از گسترش 

آن چه راهکاری از طرف کمیته امداد دنبال می شود؟
برنامه ریزی ما برای قشری انجام گرفته است که با 
حسن نیت، پرسش هایی را مطرح می کنند. ما در این 
باره موظفیم توضیح دهیم و با ارائه ادله منطقی ابهام 
به وجود آمده را رفع کنیم. در حال حاضر فکر می کنم 
کمی ب��ه کمیته امداد ایراد وارد اس��ت چراکه کمتر 
توضیح داده و پاس��خگو بوده ای��م، این موضوع خوب 
نیست و باعث شکل گیری شایعات می شود. البته ما 
برای همه پرسش ها جواب منطقی و قانع کننده داریم 
و هر کجا و در هر محفلی که با منطق صحبت کرده ایم 
اکثرا قانع شده اند اما باید بیشتر شفاف سازی کنیم و 

پاسخ دهیم تا این موارد کمتر شود.
  یک�ی از موارد مه�م در فعالیت ه�ای کمیته امداد 
مربوط به میزان درآمد این کمیته از میزان جمع آوری 
صدقه از صندوق های صدقات است. در سال گذشته 

درآمد کمیته امداد از این محل چقدر بوده است؟
ای��ن موضوع به طور کامل روش��ن اس��ت و بارها 
آماره��ای آن را اع��لام کرده ای��م. در س��ال 94 تمام 
صدقاتی که جمع آوری کردی��م، اعم از صندوق های 
خانگی، صندوق های معابر عمومی و صندوق هایی که 
در اماکن سرپوشیده مانند فرودگاه ها، راه آهن و مترو 
قرار دارند، 270 میلیارد تومان بود، در حال حاضر هم 

با رشدی چند درصدی همان روال را پیش می بریم.
  ش�یوه هزینه کرد صدقات جمع آوری ش�ده به چه 

شکل است؟
درباره شیوه مصرف صدقات باید در نظر داشت که 
صدقه، انفاق عام است و دارای منطق قرآنی و شرعی 
اس��ت. یعنی دامنه خرج کرد آن وس��یع است. از این 
وجوه می توان برای ایتام، مس��کن، کمک بلاعوض و 
ازدواج اس��تفاده کرد، چرا که عنوان صدقه عام است، 
بنابراین از سرفصل صدقه در کمیته امداد در همه امور 
خیر استفاده می کنیم، شیوه عملکرد هم به این صورت 

اس��ت که صدقات سهم بندی می شود. مقداری برای 
مس��کن، ازدواج و مصارف فرهنگی خانواده ها و حتی 
بخش کوچکی برای وام قرض الحس��نه مورد استفاده 
ق��رار می گیرد که برای این کار هم اس��تفتا کردیم و 
گفتند اشکال ندارد، بنابراین تمام وجوهات جمع آوری 
شده در محل مورد نظر هزینه می شود و همه آن هم با 
مدارک حسابداری و با شفافیت انجام می شود که همه 
بازرسان و نهادهای نظارتی آمار و ارقام آن را در اختیار 
دارند. جالب اینجاس��ت که ما بیش از همه نهادهای 
دولتی تحت بازرسی و نظارت هستیم، چرا که علاوه 
بر نهادهای نظارتی مثل دیوان محاس��بات و سازمان 
بازرسی، از مکانیس��م های نظارتی دفتر مقام معظم 
رهبری هم بهره مند هستیم و از چند نظر فعالیت های 

امداد تحت نظارت و ارزیابی قرار می گیرد.
  موضوع�ی هم درباره انتق�ال درآمدهای حاصل از 
صدقات یک شهر به ش�هری دیگر نقل می شود، آیا 
صدقات شهرهای گوناگون در یک محل متمرکز شده 
و تقس�یم بندی می ش�ود یا اینکه در بازتوزیع وجوه 

صدقه محدودیت هایی وجود دارد؟
پرس��ش خوبی را مط��رح کردید که پاس��خ آن 
مشخص اس��ت. نکته مهم این 
اس��ت که صدقه یک ش��هر را 
نمی توان از آن شهر خارج کرد. 
هر شهری صدقه خود را دارد که 
در همان جا مصرف می شود. ما 
مجاز نیستیم صدقات را از یک 
ش��هر به ش��هر دیگر  یا استان 
دیگری منتقل کنی��م. در واقع 
صدق��ات جابه جا نمی ش��ود و 
اینطور نیست که وجوه صدقه یک جا جمع شود و ما 
آنها را بازتوزیع کنیم. هر استان و هر شهر صدقه خود 
را دارد که در همان محل هزینه می ش��ود یعنی پس 
از بازشماری در سرفصل های تعیین شده و در همان 

شهر هزینه می شود.
  آیا این درست است که شما درباره نمایندگی های 

کمیته امداد در کشورهای دیگر تجدیدنظر 
کرده اید و دس�توری مبنی بر جمع آوری 

این نمایندگی ها ابلاغ شده است؟
ن��ه! من دس��تور دادم این نمایندگی ها 
کم ش��ود نه اینکه جمع شوند. ما در برخی 

کش��ورها نمایندگی های��ی داریم اما 
آنه��ا را ک��م کردی��م چراکه 

پرهزینه است. هر پرسنلی 
را که به خارج اعزام کنیم 
باید مبلغ��ی را به صورت 
ارزی باب��ت حق ماموریت 
پرداخت کنیم. بنابراین در 
شیوه اداره آنها تجدیدنظر 
کردیم و از اف��راد بومی در 
اس��تفاده  نمایندگی ها  این 

می کنیم. بسیاری از افراد بومی 
در آن کش��ورها امین هس��تند، 
بنابراین لازم نیست مامور اعزام 
کنیم. نیت دوم ما این اس��ت که 
کمیته امداد در دیگر کش��ورها 
مستقل باشد یعنی همه چیز 
بومی و منطبق با فرهنگ همان 

کشور باشد. در حال حاضر این 
اتف��اق در حال انجام اس��ت و در 
ع��راق و لبنان صندوق صدقات ما 
وجود دارد اما با شعارهای مختص 
آن منطقه و متناس��ب با فرهنگ 
همان کشور. به عبارت دیگر ما تنها 
به دنبال انتقال تجارب انباشته شده 
در کمیته امداد در زمینه انجام امور 
خیریه هس��تیم و الحمدلله الگوی 
امداد در س��ایر کشورهای متقاضی 
بخوبی جواب داده است بدون آنکه 
نیازی به کمک مالی ما داشته باشد، 
چ��را که همه هزینه های اجرای این 

الگوه��ا را خودش��ان تامین می کنند 

و البته درآمدش��ان هم که گاه مقدارش زیاد اس��ت 
خودشان در همان کشورها مصرف می کنند.

  شیوه کمک رسانی به دیگر کشورها به چه صورت 
اس�ت؟ آیا از صدقات جمع آوری شده در کشور برای 

برخی کشورهای خاص هزینه می شود؟
اینک��ه ما از ای��ران و از صدق��ات و انفاقات مردم 
ذره ای به دیگر کشورها منتقل می کنیم کذب است. 
ما براساس حکم شرع و قانون نمی توانیم چنین کاری 
انجام دهیم. در پاسخ به پرسش قبلی هم عرض کردم؛ 
ما حتی اجازه انتقال صدقات را از یک ش��هر به شهر 
دیگر و از یک استان خودمان به استان دیگر نداریم، 
آن وق��ت چگونه می توانیم ای��ن کمک ها و وجوهات 
مردمی را از ایران به کشور دیگری منتقل کنیم، البته 
وجوهات کش��ورهای دیگر را هم نمی توانیم به داخل 
کش��ور بیاوریم. کمک های جمع آوری ش��ده باید در 
همان جغرافیای کمک، هزینه ش��ود. البته در برخی 
موارد به صورت مشخص به نام کشوری خاص کمک 
جمع آوری می کنیم. برای مثال در نماز جمعه صندوق 
کمک به یمن یا فلسطین را مستقر می کنیم و مردم 
با آگاهی و براس��اس شناخت و اراده خود به کشوری 

خ��اص کم��ک می کنن��د و ما 
براس��اس شرع مسؤولیم پول را 
به آن کشور بدهیم، چراکه با این 
نیت پرداخت ش��ده است. برای 
ای��ن کار هم صندوق های مجزا 
می گذاری��م تا م��ردم با آگاهی 
کمک کنن��د و از همه علمای 
دینی هم در این باره پرس��ش 
ش��ده، آنها هم تایی��د کرده اند. 

درباره کمک به کش��ورهای خارج��ی تنها این روش 
وجود دارد. در س��ال های قب��ل در برخی مواقع مثل 
وقوع قحطی در س��ومالی یا وقوع سیل در پاکستان 
به کمیته امداد ماموریت داده ش��د برای جمع آوری 
کم��ک اقدام کن��د که پ��س از اطلاع رس��انی، تمام 
کمک های مردمی به پاکس��تان ارسال شد. این نوع 
امدادرس��انی را نباید انتقال پول یا صدقات به 
خارج نامگذاری کرد، چرا که به دلیل امکانات 
لجستیک و توانمندی های موجود در کمیته 
امداد، امکان انجام یکسری کارهای خیریه 
و عام المنفع��ه از عهده س��ازمانی مثل امداد 
برمی آی��د. در حقیقت این پتانس��یل ها به 
صورت ملی و مردمی در اختیار 
انجام ماموریت های بزرگی که 
کشور و حاکمیت به ما واگذار 

می کند، قرار دارد.
  در ح�ال حاض�ر کمیت�ه 
ام�داد در ک�دام کش�ورها 

نمایندگی دارد؟
در کش��ورهای لبن��ان، 
و  س��وریه  تاجیکس��تان، 
افغانس��تان دفت��ر داریم و در 
حال انتقال تجربیات خود به این 
کشورها هس��تیم و بدون اینکه 
منابع مالی ی��ا وجوهات مردمی 
را به این کشورها انتقال دهیم، 
تجربه موفق کمیته امداد را به 
این کش��ورها منتقل کرده ایم 
کمک های  جم��ع آوری  یعنی 
مردمی و هزینه برای همان کشور 
از برنامه هایی است که در دستور 

کار قرار دارد.
  آق�ای فتاح! یک�ی از مباحثی 
ک�ه درب�اره فعالیت ه�ای کمیته 
امداد مطرح می ش�ود استفاده از 
شیوه های سنتی مانند ارائه آلبوم 
عکس و مش�خصات در طرح های 
اک�رام ی�ا جم�ع آوری صدق�ات با 
اس�تفاده از صندوق است. آیا برای 
به روز رسانی این روش ها برنامه ای 

دارید؟
البته اص��ل روش را همه قبول 

دارند چ��ون موفق بوده اس��ت. اینکه مردم 
بچه ه��ای نیازمن��د را از روی عکس انتخاب 
کنند روش��ی مورد قبول اس��ت که ب��ا ارائه 
مشخصاتی مثل سن، جنس و استان کودک 
را تشخیص و براین اساس افراد را تحت تکفل 
ق��رار می دهند. از آنجا که اف��راد برای انجام 
کمک، نیت های گوناگونی دارند ما شرایطی 
را فراه��م کردیم که برای همه انجام این کار 
خیر ممکن باشد و طبق نیت و مطالبه مردم 
خدمات عرضه می کنیم. در بس��یاری مواقع 
مردم با دیدن این عکس ها و مش��ابهت هایی 
که در ظاهر ای��ن کودکان می یابند یا دختر 
و پس��ر بودن آنها ی��ا حتی مولفه هایی چون 
کم س��ن و س��ال بودن، آنها را مورد حمایت 
قرار می دهند. جالب اینجاس��ت که پایداری 
و ماندگاری این نوع انتخاب ها بیش��تر است. 
ما حامیانی داریم ک��ه تا زمان بلوغ کودکان 
علاوه بر کمک های ماهانه در مقاطعی چون 
گشایش مدارس یا اعیادی مثل عید نوروز به 

خانواده این بچه ها کمک می کنند. 
  منظور من هم این بود که این شیوه عکس کودکان 
مددجو که در س�طح محدود و در برخی نمایشگاه ها 
ارائه می شود در قالبی فراگیرتر مثل اپلیکیشن های 
موبایل�ی ارائ�ه ش�ود. آی�ا کمیت�ه ام�داد نمی تواند 
سازوکاری فراهم کند تا مردم قدرت انتخاب بیشتری 
برای کمک های خود داش�ته باش�ند، در حقیقت اگر 
ش�خصی خواس�ت به یک مددجو کمک کند، بتواند 
با یک جس�ت وجوی اینترنتی براحتی به گزینه های 

گوناگون دسترسی داشته باشد؟
تا امروز بس��یاری از کارهای ما دس��تی بوده اما به 
سرعت به سمت اس��تفاده از روش های نوین می رویم 
ک��ه نمونه آن در ماه مبارک رمضان به انجام رس��ید و 
صدقه پیامکی یا ش��یوه ussd را راه ان��دازی کرده ایم 
همچنین اپلیکیشنی برای این کار طراحی کردیم که 
موفقیت آمیز ب��ود. البته تا زمانی که این تکنولوژی در 
جامعه و در سطح روستاها فعال شود، مجبوریم از همان 
روش های قدیمی اس��تفاده کنیم. البته باز هم تاکید 
می کنم شیوه چهره به چهره هنوز برخلاف تصور شما 
بسیار مورد استقبال مردم است و در ماه رمضان گذشته 
نیز یک عدد چند ده هزار نفری 
به تعداد حامیان ایتام و محسنین 

اضافه شد.
گزینه ه�ای  نیس�ت  بهت�ر    
متنوعی از شیوه های جمع آوری 
کمک در معرض انتخاب جامعه 

قرار گیرد؟
این موضوع درس��ت است 
و م��ا در کمیته امداد به دنبال 
تغییر شرایط خود متناسب با زمان هستیم. شرایط 
اجتماعی مس��ائلی را دیکته می کن��د که باید با آن 
منطبق ش��د. به عنوان نمونه در ح��ال حاضر مردم 
کمتر پول نقد حمل می کنند و همواره اس��تفاده از 
کارت های الکترونیکی تبلیغ می شود. همچنین به 
دلیل پایین آمدن ارزش پول، در جیب کسی سکه 
وجود ن��دارد؛ این در حالی اس��ت که صندوق های 
کمیته امداد برای جمع آوری س��که طراحی ش��ده 
و وارد کردن اس��کناس هم در این صندوق ها باعث 
مچاله شدن آنها می شود. بر این اساس باید به سمت 
روش هایی برویم که مردم راحت تر باش��ند، با توجه 
به ای��ن موضوع در حال انطب��اق روش های خود با 
خواس��ت عمومی مردم هستیم و از سیستم های به 
روز اینترنتی، رایانه ای و ش��بکه های اجتماعی بهره 

گرفته و خواهیم گرفت.
   انتق�اد از س�هم 1/5 درصدی فقرا از بودجه س�ال 
95 نخس�تین بار توسط شما مطرح ش�د. آیا افرادی 
که بودجه را تدوین می کنند از وضعیت فقرا و فقر در 

کشور اطلاع ندارند؟!
اختلاف نظ��ر در روش تدوین بودجه وجود دارد 
که باعث شکل گیری سهم اندک فقرا از بودجه شده 
اس��ت. اگر در بودجه 95 ردیف بودجه کمیته امداد 
و سازمان بهزیس��تی را جمع کرده و به کل بودجه 
تقسیم کنیم، س��هم این اقشار 1/5 درصد از بودجه 
95 اس��ت. من نسبت به این موضوع نقد دارم. البته 
برخی نمایندگان محترم در دفاع از این بودجه عنوان 
می کنند در تدوین بودجه بهداش��ت و درمان سهم 
فقیر و غنی با هم لحاظ شده و کمک به فقرا از این 
ناحیه صورت می گیرد اما در پاسخ به این افراد گفتم 
که آن بودجه به دست فقرا نمی رسد. این خانواده ها 
حتی از پرداخت همان 10 درصد س��هم فرانش��یز 
بیمار هم عاجز هستند. همچنین عنوان کردند سهم 
آموزش وپرورش را هم برای همه در نظر گرفتیم که 
باز باید گفت حتی این خانواده ها پول مدارس دولتی 
را هم ندارند بنابراین نیازمند توجه ویژه هستند. در 
حال حاضر 70 هزار مددجوی کمیته امداد دانشجوی 
دانشگاه آزاد هس��تند که اگر ما بودجه این کار را از 
محل کمک های مردم��ی فراهم نکنیم همه آنها از 
تحصیل باز خواهند ماند. پرس��ش من از نمایندگان 
و دولت این اس��ت که منابع چنین موارد مهمی در 

کجای بودجه 95 دیده شده است؟
ادامه در صفحه 5
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زورمان نمی رسد!
   طراحی اپلیکیشن برای پرداخت صدقات  نسبت به سهم 1/5 درصدی فقرا از بودجه 95 نقد دارم، دولت باید سهم ویژه ای لحاظ کند
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پایتخت

صدقات�ی  تم�ام   94 س�ال  در 
از  اع�م  ک�ه جم�ع آوری کردی�م، 
صندوق های خانگ�ی، صندوق های 
معابر عمومی و صندوق هایی که در 
اماکن سرپوشیده مانند فرودگاه ها، 
راه آه�ن و مترو ق�رار دارن�د، 270 

میلیارد تومان بود

اینک�ه م�ا از ای�ران و از صدق�ات 
و انفاق�ات م�ردم ذره ای ب�ه دیگ�ر 
کش�ورها منتق�ل می کنی�م کذب 
است. ما براساس حکم شرع و قانون 
نمی توانیم چنین کاری انجام دهیم 
ما حتی اجازه انتق�ال صدقات را از 

یک شهر به شهر دیگر نداریم


